
Protokół ze wspólnego posiedzenia 
Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska,  

oraz Komisji Oświaty i Kultury 
w dniu 27 sierpnia 2014r. 

 
 

 Posiedzenie otworzył o godzinie 8:00 Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony 
Środowiska Tadeusz Lammel, który powitał przybyłych członków komisji i pracowników 
urzędu gminy. 
W posiedzeniu udział wzięli: 
Marek Borowczyk 
Jarosław Bytniewski 
Rafał Drzewiecki 
Tadeusz Lammel 
Henryk Lesiński 
Tomasz Maćkowiak 
Krzysztof Socha 
Andrzej Szymczak 
Aleksandra Wojciechowska 
oraz 
Bogdan Kemnitz – Wójt Gminy 
Genowefa Przepióra – Zastępca Wójta / Sekretarz Gminy 
Mirosława Nowak – Skarbnik Gminy 
Kamila Zarębska – kierownik referatu oświaty 
 
Porządek posiedzenia: 
1. Przygotowanie szkół do rozpoczęcia roku szkolnego 2014/2015 (komisja 
objazdowa) 
2. Sprawy bieżące wynikające z działalności gminy. 
 
Ad.1 

W pierwszej części posiedzenia komisja przeprowadziła wizytację szkół na terenie 
gminy. 

 Przygotowanie Zespołu Szkół w Tulcach do nowego roku szkolnego omówił 
Dyrektor Grzegorz Stachowiak. Prezentując placówkę Dyrektor zwrócił uwagę na wykonanie 
w okresie wakacyjnym następujących prac : 
- czyszczenie wszystkich dywanów i krzeseł tapicerowanych, 
- wykonanie przejścia z holu szkoły do gabinetu psychologa i pielęgniarki, 
- adaptacja przedsionka szkoły na poczekalnię dla rodziców, 
- adaptacja sali nr 61 na pomieszczenie lekcyjne  (zakup nowych mebli, tablicy, montaż rolet), 
- zakup tablic w celu oddzielenia części holu na zajęcia z rytmiki, 
- założenie wertikali i rolet w stołówce szkolnej, sali nr 10,15, 61, zapleczu sali nr 10, 11,15, 
gabinecie dyrektora, pokoju nauczycielskim, 
- zakup zestawu komputerowego do pokoju nauczycielskiego i sali nr 61, 
- naprawa i założenie nowych dzwonków na korytarzach szkolnych, 
- strojenie czterech pianin, 
- przegląd wszystkich gaśnic i sprzętu przeciwpożarowego, 
- czyszczenie przewodów wentylacyjnych, 
- szczegółowy przegląd budynku szkolnego, placu zabaw i boiska. 

 



Dyrektor poinformował, że w grupie pięcio i sześciolatków jest 5 wolnych miejsc. 
Natomiast w grupie dzieci trzy i czteroletnich z powodu braku miejsc nie przyjęto 13 dzieci. 
Wydzielenie z holu szkoły miejsca na prowadzenie zajęć z rytmiki powoduje, że rodzice nie 
będą wchodzili do tej części szkoły.  

Po obejrzeniu gmachu szkoły w Tulcach komisja udała się do Zimina. 
Prezentacji Szkoły Podstawowej w Ziminie dokonała pełniąca obowiązki dyrektora 

Pani Mariola Melewska. Pani Melewska oprowadzając radnych po obiekcie - w tym po nowo 
wyremontowanych pomieszczeniach przedszkolnych poinformowała, że w fazie 
rozstrzygnięcia jest konkurs na nowego dyrektora szkoły. Pani Melewska nadmieniła,                 
że oddział przedszkolny liczy obecnie 21 dzieci, zerówka – 8 dzieci, klasa pierwsza – 15 
dzieci, druga – 13, trzecia – 9, czwarta – 12, piąta – 12 i szósta – 12 dzieci.   

Kolejną placówką zlustrowaną przez komisję był Zespół Szkół w Kleszczewie. 
Dyrektor Marzena Socha poinformowała, że w okresie wakacyjnym wykonano następujące 
prace:  
- remont korytarzy, 
- stworzenie dodatkowej sali zabaw przez przestawienie ścianki działowej pomiędzy 
pomieszczeniami 31 i 32 na ostatnim piętrze budynku szkoły w nowym skrzydle, 
- zakup komputerów, 
- malowanie głównego korytarza, 
- zadaszenie nad wejściem do kotłowni, 
- w salach 16, 21 i 54 odnowiono parkiety, 
- przeprowadzono ekspertyzę szczytowej ściany, ze względu na pojawiające się pęknięcia, 
- zaadaptowano pomieszczenie na potrzeby nauczycieli wychowania fizycznego. 

Pan Wójt podkreślił, że cały przyległy do szkoły kompleks sportowy jest ogrodzony. 
 Dyrektor Socha podkreśliła, że do przedszkola w bieżącym roku szkolnym przyjęte 

zostały wszystkie chętne dzieci. 
Po zakończeniu części objazdowej członkowie komisji w sali konferencyjnej Urzędu 

Gminy rozpoczęli drugą część posiedzenia – sprawy bieżące wynikające z działalności 
gminy.  

 
Ad.2 

W sprawach bieżących wynikających z działalności gminy przedstawione zostały 
następujące projekty uchwał: 
Ø Projekt uchwały nr XLIII/314/2014 w sprawie ustalenia cen za usługi przewozowe 
transportu zbiorowego środkami komunikacji gminnej przedstawiła Pani Sekretarz. Pani 
Sekretarz poinformowała, że zgodnie z  brzmieniem art. 50a ust. 1  ustawy z dnia 16 grudnia 
2010 r. o publicznym transporcie zbiorowym, wprowadzonym  ustawą z dnia 9 maja 2014r.   
informowaniu o cenach towarów i usług, rada gminy może ustalać ceny za usługi 
przewozowe w publicznym transporcie zbiorowym w zakresie zadania o charakterze 
użyteczności publicznej w gminnych przewozach pasażerskich. Dotychczas rada gminy  
mogła ustalać ceny urzędowe za usługi przewozowe w publicznym transporcie zbiorowym           
w zakresie zadania o charakterze użyteczności publicznej  na podstawie art. 8 ust. 1 ustawy              
z dnia 5 lipca 2001r. o cenach, który utraci ł moc z dniem 25 lipca 2014r.  
 Zgodnie z brzmieniem  art. 24  ustawy z dnia 9 maja 2014r. o informowaniu o cenach 
towarów i usług,  przepisy prawa miejscowego wydane na podstawie art. 8 ustawy o cenach  
zachowują moc do dnia wejścia w życie przepisów wydanych  na podstawie art. 50a ustawy                
o publicznym transporcie drogowym. 

W tym stanie  prawnym z dniem wejścia w życie  proponowanej uchwały  przestanie 
obowiązywać na terenie gminy Uchwała Nr XVI/90/2004  Rady Gminy w Kleszczewie z dnia           
01 marca 2004r. w sprawie ustalenia cen i opłat za korzystanie ze środków komunikacji 

 



gminnej zmieniona Uchwałą Nr XXXI/151/2005 Rady Gminy w Kleszczewie z dnia                   
28 lutego 2005r., Uchwałą Nr XLIII/212/2006  Rady Gminy w Kleszczewie z dnia 27 lutego 
2006r., Uchwałą  Nr XXV/187/2008 Rady Gminy Kleszczewo z dnia 12 grudnia 2008r.  oraz 
Uchwałą Nr XXII/160/2012 z dnia 28 września 2012r. w zakresie cen za usługi transportu 
zbiorowego. 
 Pani Sekretarz podkreśliła, że projekt uchwały nie przewiduje wzrostu dotychczas 
obowiązujących cen, wprowadza natomiast nowe ceny biletów jednorazowych i miesięcznych             
w strefie IV (Kleszczewo- Swarzędz, Gowarzewo-Swarzędz,  Trzek- Swarzędz, Siekierki 
Wielkie  – Swarzędz) w związku z uruchomieniem na wniosek  mieszkańców nowej linii 
komunikacyjnej. Pani Sekretarz dodała, że zmiany wejdą w życie najprawdopodobniej                
w październiku br. Projekt niniejszej uchwały został zaopiniowany przez Radę 
Międzypowiatową  Ogólnopolskiego Porozumienia Związków Zawodowych w Poznaniu. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
Ø Projekt uchwały nr XLIII/315/2014 w sprawie sposobu ustalania w lokalnym 
transporcie zbiorowym wysokości opłat dodatkowych z tytułu przewozu osób, za naruszenie 
przepisów o przewozie rzeczy i zwierząt oraz wysokości opłaty manipulacyjnej przedstawiła 
Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że zgodnie z art. 34a ust. 1 ustawy z dnia 15 
listopada 1984r. - Prawo przewozowe minister właściwy do spraw  transportu określa w 
drodze rozporządzenie sposób ustalania wysokości opłat  dodatkowych pobieranych w razie 
braku odpowiedniego dokumentu przewozu, braku ważnego dokumentu poświadczającego 
uprawnienie do bezpłatnego albo ulgowego przejazdu, niezapłacenia należności za zabrane       
ze sobą do środka przewozu rzeczy lub zwierzęta albo naruszenia przepisów o ich przewozie, 
spowodowania, bez uzasadnionej przyczyny, zatrzymania lub zmiany trasy środka transportu 
mając na uwadze zróżnicowanie wysokości opłat dodatkowych w zależności od strat 
poniesionych przez przewoźnika i powodu nałożenia opłaty dodatkowej oraz  sposób 
ustalania wysokości przysługującej przewoźnikowi opłaty manipulacyjnej, mając na uwadze 
ponoszone koszty czynności związanych ze zwrotem lub umorzeniem opłaty dodatkowej.  

Pani Sekretarz podkreśliła, że proponowana wersja jest zawężona w stosunku                   
do obecnie obowiązującej, gdyż przepisy regulują możliwość nakładania opłat dodatkowych 
w przypadkach wyszczególnionych w § 1 niniejszej uchwały, w którym proponuje się także 
wprowadzenie 25%-owej ulgi w przypadku uiszczenia opłaty dodatkowej podczas kontroli 
przeprowadzonej przez kontrolera.  
Projekt uchwały zakłada następujące stawki opłat dodatkowych: 
- za przejazd bez odpowiedniego dokumentu przewozu 200zł, 
- za przejazd bez ważnego dokumentu poświadczającego uprawnienie do bezpłatnego lub 
ulgowego przejazdu 180zł, 
- za niezapłacenie należności za zabrane ze sobą do środka przewozu rzeczy lub zwierzęta 
albo naruszenie przepisów o ich przewozie 100zł, 
- za spowodowanie przez podróżnego zatrzymania lub zmiany trasy środka  transportu                      
bez uzasadnionej przyczyny 500zł (opłata dodatkowa nie objęta 25%-ową zniżką 
przewidzianą w §1 pkt. 5 niniejszej uchwały ). 

Pani Sekretarz nadmieniła, że uregulowania wymagają jeszcze przepisy porządkowe,                
w których rozdzielić należy kwestie wynikające z prawa przewozowego oraz te przypisane                  
do regulaminu przewozu. ZK wystąpił do firmy świadczącej usługi kontrolne z wnioskiem           
o mniej restrykcyjne podejście do zasad przewozu rzeczy i zwierząt do czasu wprowadzenia 
nowych regulacji. 

Radny Drzewiecki zasugerował aby przeredagować zapis w paragrafie 1 pkt. 5, tak 
aby jednoznacznie wskazywał na obniżkę opłaty o 25%. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 

 



 
Ø Projekt uchwały nr XLIII/316/2014 w sprawie zmiany uchwały w sprawie określenia 
przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina 
Kleszczewo oraz warunków i zasad korzystania z tych przystanków przedstawiła Pani 
Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że zgodnie z art. 15 ust. 2 ustawy z dnia 16 grudnia 
2010r. o publicznym transporcie zbiorowym określenie przystanków komunikacyjnych                 
i dworców oraz warunków i zasad korzystania  następuje w drodze uchwały podjętej przez 
właściwy organ danej jednostki samorządu terytorialnego.  

W związku z lokalizacją nowych przystanków autobusowych na terenie gminy                  
z uwagi na  uruchomienie linii komunikacyjnej do Swarzędza oraz na wnioski mieszkańców 
zaistniała konieczność wprowadzenia zmian w dotychczas obowiązującej uchwale. Obecny 
zapis stanowi ujednolicony wykaz 101 przystanków komunikacyjnych na terenie Gminy 
Kleszczewo. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
Ø Projekt uchwały nr XLIII/317/2014 w sprawie zbycia w drodze bezprzetargowej 
nieruchomości położonej w miejscowości Zimin przedstawiła Pani Błoch. Pani Błoch 
poinformowała, że działka będąca przedmiotem zbycia bezprzetargowego stanowi wąski 
pasek gruntu, usytuowany pomiędzy nieruchomościami jednego właściciela (wnioskodawcy) 
i nie może być zagospodarowana jako odrębna nieruchomość.  
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 

 
Ø Projekt uchwały nr XLIII/318/2014 w sprawie udzielenia dotacji Parafii 
Rzymskokatolickiej p. w. Wszystkich Świętych w Kleszczewie na prace konserwatorskie                    
w zabytkowym kościele w Kleszczewie przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik 
poinformowała, że dotacji udziela się na wykonanie niezbędnych prac polegających                     
na zwalczaniu szkodników drewna celem zahamowania niszczenia zabytkowego kościoła. 
Udzielona z budżetu gminy dotacja pomoże w sfinansowaniu 50% kosztów realizacji tych 
prac. Do wniosku o dofinansowanie dołączone zostały trzy oferty na wykonanie fumigacji 
opiewające na 39.698,25zł, 40.134,90zł i 40.590zł. Dofinansowanie stanowiłoby 50% 
najniższej oferty. 
Radni nie mieli więcej pytań do projektu uchwały.  
 
Ø Projekt uchwały nr XLIII/319/2014 w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2014r. 
przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik poinformowała, że do planu budżetu 
wprowadzono następujące pozycje: 
Po stronie dochodów w dziale 758 „Różne rozliczenia” wprowadzono korekty planu do 
poziomu zrealizowanych dochodów na dzień 30.06.2014r.  W paragrafie 0970 „Wpływy                  
z różnych dochodów” dotyczą odszkodowań za uszkodzone lub skradzione mienie oraz zwrot 
za opłatę sądową. Na podstawie zawiadomień od Wojewody Wielkopolskiego skorygowano 
dotacje  związane z rozliczeniem Funduszu sołeckiego za 2013r. (paragraf 2030 i 6330).              
W dziale 801 „Oświata i wychowanie” wprowadzono dotację celową na wyposażenie szkół  
w podręczniki oraz materiały edukacyjne i ćwiczeniowe oraz sfinansowanie kosztu zakupu 
podręczników w wysokości 11.573,84zł. W dziale 852 „Pomoc społeczna” zmniejszono 
dochody o 900zł na podstawie poziomu wykonanego budżetu na dzień 30.06.2014r. 
Po stronie wydatków przesunięto plan pomiędzy działami 700 „Gospodarka mieszkaniowa”, 
710 „Działalność usługowa”, 750 „Administracja publiczna” i 754 „Bezpieczeństwo 
publiczne i ochrona przeciwpowodziowa”. W dziale 801 „Oświata i wychowanie” plan               
w dziale zwiększa się o 11.573,84zł tj. wartość dotacji oraz przeniesioną kwotę z działu 854 
„Edukacyjna opieka wychowawcza” 776zł. W rozdziale 801 „Szkoły podstawowe”                    

 



z przesunięć zwiększono plan na potrzebne zakupy. W dziale 852 „Pomoc społeczna” 
zmniejszono plan w związku z wcześniej wprowadzonymi Zarządzeniami Wójta Gminy 
dotacjami, które zwiększyły plan na wynagrodzenia. W związku ze złożonym wnioskiem             
z Parafii Wszystkich Świętych z Kleszczewa na dofinansowanie prac konserwatorskich 
niezbędnych do wykonania w kościele w Kleszczewie, wprowadzono dotację w wysokości 
19.849zł (dział 921).  

Pani Skarbnik dodała, że w związku z zakończeniem budowy ul. Krokusowej 
niewykorzystane środki przeniesiono na zakup i montaż tablic informacyjnych, planowany 
jest zakup dwóch witaczy, oraz częściowa modernizacja budynku SUR w Kleszczewie                 
i adaptacja tamtejszych pomieszczeń na potrzeby OPS – u i policji. 

W kwestii dotacji celowej na wyposażenie szkół w podręczniki oraz materiały 
edukacyjne i ćwiczeniowe oraz na sfinansowanie kosztu zakupu podręczników w wysokości 
11.573,84zł Pani Skarbnik poinformowała, że szkoły składają stosowne wnioski                          
o podręczniki i na ich podstawie dokonany został następujący podział tej kwoty: 
- Kleszczewo 3.687,75zł, 
- Tulce 6.633zł, 
- Zimin 1.138,50zł. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

W dalszej części posiedzenia Pan Wójt omówił działania, które podjęły władze Gminy 
Kleszczewo przy współpracy z innymi instytucjami, ukierunkowane na unieszkodliwienie 
odpadów zgromadzonych w magazynie w Komornikach. 
 Pan Wójt stwierdził, że niezrozumienie istoty tematu przez media powoduje 
przedstawianie Gminy Kleszczewo jako podmiotu odpowiedzialnego za zaistniałą sytuację, 
podczas gdy zgodę na składowanie odpadów w tym miejscu wydało w 2009r. Starostwo 
Powiatowe i na tej instytucji spoczywa ciężar odpowiedzialności za czteroletnie zaniedbania 
w tej sprawie.  

Wójt przypomniał, że w dniach 4 – 5 sierpnia na terenie magazynu nastąpiło 
rozszczelnienie jednego z pojemników. Sytuacja została opanowana przez strażaków,                    
a problematyczny pojemnik wraz z jego zawartością poddano utylizacji. W następstwie 
zaistniałych zdarzeń władze gminy poinformowały o sprawie Wydział Bezpieczeństwa                  
i Zarządzania Kryzysowego Urzędu Wojewódzkiego. Na miejsce zdarzenia – na prośbę 
Wójta Gminy - przybył Wojewoda Wielkopolski, który do przeprowadzenia wizji lokalnej 
zobligował przedstawicieli instytucji i służb adekwatnych do koniecznych działań. W ślad za 
tym odbyły się trzy spotkania Zespołu Zarządzania Kryzysowego Wojewody, których 
konkluzją było dążenie do włączenia komornickiego magazynu do programu usuwania 
„bomb ekologicznych”, a za instytucję właściwą do prowadzenia sprawy i zobowiązaną              
do zastępczego wykonania decyzji w sprawie usunięcia odpadów z magazynu uznano 
Starostwo Powiatowe. 

Pan Wójt poinformował, że gmina zatrudniła osobę, która nadzoruje teren magazynu               
w godzinach nocnych, w ciągu dnia teren na którym znajduje się magazyn dozoruje jego 
właściciel, który zobowiązał się także do poprawy stanu technicznego budynku wraz                   
z uporządkowaniem przyległego terenu. Wójt podkreślił, że wyniki przeprowadzonych badań 
wody nie wykazują cech skażenia.  

 



 Pan Wójt poinformował, że w efekcie rozmów, które przeprowadził w Ministerstwie 
Środowiska i w Głównym Inspektoracie Ochrony Środowiska Główny Inspektor Ochrony 
Środowiska zmienił swoją pierwotnie negatywną odpowiedź na wniosek Starostwa 
Powiatowego o objęcie magazynu w Komornikach programem usuwania „bomb 
ekologicznych”, na decyzję pozytywną.  W ślad za tym wystosowano pismo do Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska o włączeniu magazynu do programu usuwania „bomb 
ekologicznych”. Wójt podkreślił, że obecnie trwają intensywne zabiegi w celu pozyskania 
środków na opróżnienie magazynu, dla wsparcia których Wójt przeprowadził już rozmowy           
w zarówno Wojewódzkim jak i Narodowym Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej. Pan Wójt podkreślił, że czas trwania i efekt podejmowanych działań uzależniony jest 
od Starostwa Powiatowego – instytucji będącej stroną postępowania, a tym samym 
podmiotem składającym wniosek i realizującym całość postępowania. Pan Wójt uważa 
szacowany obecnie ok. 3 – 4 miesięczny termin zakończenia sprawy za niedopuszczalny, przy 
czym bulwersujący zdaniem Wójta jest fakt opóźnień w złożeniu stosownego wniosku przez 
Starostwo Powiatowe.  

Radny Drzewiecki zapytał czy w sytuacji pozytywnego zakończenia procedur istnieją 
na rynku firmy, które są w stanie z dnia na dzień te odpady odebrać? 

Pan Wójt potwierdził i wyjaśnił, że problem z odbiorem rozszczelnionego pojemnika 
wynikał z faktu, że strażacy spakowali go w nienormatywny pojemnik. Szacuje się, że 
odpadów w Komornikach jest ok. 1400ton, na odbiór których oferty złożyły trzy firmy. Wójt 
podkreślił, że przeprowadzenie przetargu na odbiór odpadów automatycznie przedłuża całą 
procedurę, stąd też należy dążyć do maksymalnego skrócenia formalności poprzez przyjęcie 
rozwiązania bezprzetargowego. Kluczowe w tej chwili jest uruchomienie środków 
finansowych na to przedsięwzięcie. Wójt podkreślił, że w myśl obowiązujących przepisów 
odpowiedzialności za zaistniałą sytuację nie ponosi właściciel magazynu, a właściciel 
odpadów i Starostwo Powiatowe. 

Radny Bytniewski zapytał czy radna Powiatu Poznańskiego Pani Ewa Lesińska 
zaangażowała się w rozwiązanie tego problemu? 

Pani Sekretarz wyjaśniła, że żadne pismo w tej sprawie od Pani Ewy Lesińskiej do 
Urzędu Gminy nie wpłynęło. 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad oraz brakiem dalszych pytań 
Przewodniczący Lammel zakończył posiedzenie komisji o godz. 12:40. 

 
 
Protokołowała:      Za zgodność z przebiegiem obrad 
Magdalena Rakszawska        
         Tadeusz Lammel 

 


